
Recruitment 2024

Position available at Sciences Po:

University Professor in Sociology

JOB DESCRIPTION

Position: The médialab is recruiting an advanced Associate Professor (University Professor) in the

field of sociology
1
with affiliation to the Department of Sociology.

Discipline: Sociology

Profile: Sociology of digital technology

DUTIES

Research

The person recruited should have expertise in digital sociology or in the sociology of digital

technologies. This person will share a research interest in digital technologies and their social

implications, related to one of the following aspects: social inequality and conflict, moral and legal

regulation, design and production, uses and reception in social and professional worlds. This

expertise can be linked to a variety of research areas such as media, science, markets, culture, and

sociability.

The position is open to established sociologists from a wide range of backgrounds, theoretical

approaches and methodological skills (qualitative, quantitative or mixed approaches). We seek

applicants with a research profile based on well-grounded, empirical investigations. Applicants should

be interested in working with research engineers and computational social scientists.

We welcome applications from scholars with an excellent record of publications in sociology.

Publications in other, closely related domains in political science, communication, anthropology, and

information science will also be considered. A strong integration in international networks as well as

substantial experience in teaching and supervising doctoral students are expected.

Teaching

The person recruited will be expected to teach courses related to digital sociology and digital

technology, but may also teach courses in sociology more broadly.

Annual teaching duties are 128 lecture-theatre class-equivalent (CM) hours that can generally be

divided into three 24-hour lecture or seminar courses and 56 CM hours of complementary pedagogical

services (e.g. student admissions, MA and PhD dissertation supervision, university administration

roles, etc.).

1
A position funded by the Ministry of Higher Education and Research, following the selection procedures established by the Ministry.
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The appointed professor will be expected to teach at the three levels of instruction offered by Sciences

Po: its Undergraduate programme (College - on one of the seven Sciences Po regional campuses), its

Graduate (Master) programme and its School of research.

Courses may be taught in English or French.

RECRUITMENT PROCESS

Application

Applicants must complete their application on the “Galaxie” portal of the Ministry of Higher

Education and Research before April 5, 2024:

https://www.galaxie.enseignementsup-recherche.gouv.fr/ensup/candidats.html .

In addition to the documents required by the online application form of the “Galaxie” portal, this

application must include the following additional documents:

- A cover letter presenting the research projects that the applicant intends to pursue,

- A CV and a complete list of publications,

- Five prominent publications,

- The name of three academic referees

- A synopsis of 3 courses taught and, if possible, their evaluations,

Applications must be sent (by email) by April 5, 2024, to recrutement.medialab@sciencespo.fr, as

well as to Sciences Po’s academic centre: drh.poleacademique@sciencespo.fr.

All applications will be reviewed by the Selection Committee, candidates who are shortlisted will be

invited to present their research work during a job talk at Sciences Po in front of the academic

community.

Job talks and interviews

Job talks and interviews will take place in Paris in May 2024.

They will be divided into two parts. The first part, open to Sciences Po’s academic community, will

include a presentation of the candidate's work, followed by a discussion with members of the selection

committee and members of the public. The second part will consist of an interview with the selection

committee only.

Effective start date: September 1st, 2024.
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Eligibility

Eligible candidates are expected to meet the criteria for the French Professeur des Universités status.

This includes candidates who have an Habilitation à Diriger des Recherches (HDR) and who have

been qualified by the French National Council of University (CNU).

Applicants who teach at a higher education institution outside of France must already hold a full or

associate professor position or an equivalent position at a foreign university at the time of recruitment.

They must apply on the Galaxie portal as well. Sciences Po‘s Research Council will consider their

eligibility based on their current position and career advancement.

Sciences Po is an equal opportunity employer, and is committed to balanced gender, geographical,

and minority representation. We particularly welcome applications from women.

UNIT OF AFFILIATION

Médialab

https://medialab.sciencespo.fr/

Le médialab is a research centre of Sciences Po – EA 7033

The médialab brings together sociologists, social scientists, engineers and designers. It conducts thematic and

methodological research that exploits and questions the place taken by digital technology in our societies.

The médialab’s main topics of research relate to (1) the order and disorder in the digital public space, (2) the

social, political and cultural implications of digital and AI technologies, and (3) environmental and health crises.

The médialab designs innovative methodologies, with the aim of describing and modelling social processes

based on digital traces (websites, social networks, platforms, online media). It also develops innovative

participatory research methods by combining social science and design research.

https://medialab.sciencespo.fr/

CONTACTS

Chair of the selection committee: Jean-Philippe Cointet, Full professor of Sociology.

jeanphilippe.cointet@sciencespo.fr

Vice-chair of the selection committee : Sylvain Parasie, Full professor of Sociology, Director of the médialab

sylvain.parasie@sciencespo.fr

Sciences Po is an institution of higher education and research in the humanities and social sciences. Its permanent research

community – 250 professors and researchers – is built around 12 established and internationally recognized entities (including 5

units jointly run with the National Center for Scientific Research - CNRS), and is divided into 5 academic departments (Sociology,

Political Science, History, Economics, and Law).
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PROFIL GENERAL DU POSTE

Sciences Po recrute un.e Professeur.e des Universités en sociologie, à plein temps, qui sera affilié.e

au médialab et au département de sociologie.

Discipline : Sociologie (section 19 du CNU)

Profil : Sociologie des technologies numériques.

FONCTIONS

Recherche

La personne recrutée aura une expertise en sociologie numérique ou en sociologie des technologies

numériques. Cette personne partagera un intérêt pour la recherche sur les technologies numériques

et leurs implications sociales, liées à l'un des aspects suivants : inégalités et conflits sociaux,

régulation morale et juridique, conception et production, usages et réception dans les mondes sociaux

et professionnels. Cette expertise peut être liée à une variété de domaines de recherche tels que les

médias, la science, les marchés, la culture et la sociabilité.

Le poste est ouvert à des sociologues confirmés, issus d'horizons, d'approches théoriques et de

compétences méthodologiques très variés (approches qualitatives, quantitatives ou mixtes). Nous

recherchons des candidat.e.s dont le profil de recherche repose sur des enquêtes empiriques. Les

candidat.e.s doivent être intéressé.e.s par une collaboration avec des ingénieurs de recherche et des

chercheurs en sciences sociales informatiques.

Les candidatures de personnes ayant un excellent dossier de publications en sociologie sont les

bienvenues. Les publications dans d'autres domaines étroitement liés aux sciences politiques, à la

communication, à l'anthropologie et aux sciences de l'information seront également prises en

considération. Une forte intégration dans des réseaux internationaux ainsi qu'une expérience

substantielle dans l'enseignement et la supervision de doctorants sont attendues.

Enseignement

La personne recrutée enseignera des cours liés à la sociologie numérique et aux technologies

numériques, mais pourra également enseigner des cours de sociologie de manière plus générale.

Les tâches d'enseignement annuelles s'élèvent à 128 heures d'équivalent cours magistraux (CM), qui

peuvent généralement être divisées en trois cours magistraux ou séminaires de 24 heures, et 56

heures CM de services pédagogiques complémentaires (par exemple, admission des étudiants,

supervision des thèses de maîtrise et de doctorat, tâches administratives, etc.).
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La personne recrutée enseignera aux étudiants du premier cycle de Sciences Po (Collège - sur l'un

des sept campus en régions) et participera à la formation et à la supervision des étudiants du

programme de sociologie (master et doctorat).

Les cours peuvent être dispensés en anglais ou en français.

PROCEDURE DE RECRUTEMENT

Candidature

Les candidat.e.s devront saisir leur dossier de candidature sur le portail “Galaxie” du Ministère

de l’Enseignement Supérieur et de la Recherche avant le vendredi 5 avril :

https://www.galaxie.enseignementsup-recherche.gouv.fr/ensup/candidats.html.

Eligibilité

Les candidats éligibles doivent répondre aux critères du statut de Professeur des universités français.

Ce qui inclut l'habilitation à diriger des recherches (HDR) et la qualification par le Conseil national des

universités (CNU).

Les professeurs enseignant dans un établissement hors de France et n’étant pas qualifiés par le CNU

doivent également déposer leur candidature sur le portail Galaxie. Le Conseil scientifique de Sciences

Po examinera leur éligibilité au regard de leur poste actuel et de leur évolution professionnelle.

Le dossier de candidature sera constitué des documents suivants :

- Une lettre de motivation présentant les projets de recherche que le ou la candidate propose

de conduire

- Un CV avec liste complète des publications,

- 5 publications significatives,

- Les noms de trois universitaires référents,

- Un syllabus de 3 cours enseignés (avec leurs évaluations si disponibles)

Les candidatures doivent également être adressées (sous un format électronique) avant le

vendredi 5 avril 2024 à :

recrutement.medialab@sciencespo.fr

Ainsi qu’au pôle académique de Sciences Po :

drh.poleacademique@sciencespo.fr

Le Comité de sélection présélectionnera les candidat.e.s qui seront invité.e.s à présenter leurs travaux

de recherche lors d’un ‘Job talk’ à Sciences Po devant la communauté académique, et à passer un

entretien en mai 2024.
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Les ‘job talks” se dérouleront en deux temps :

● La première partie, ouverte à la communauté académique de Sciences Po, comprendra une

présentation des travaux du candidat, suivie d'une discussion avec les membres du comité de

sélection et des membres du public

● La seconde partie consistera en un entretien privé avec le comité de sélection.

Prise de poste : 1er septembre 2024.

Dans le cadre de sa politique d’égalité femmes-hommes, Sciences Po encourage les candidatures féminines.

UNITÉ DE RATTACHEMENT

Médialab

https://medialab.sciencespo.fr/

Le médialab est un centre de recherche de Sciences Po – EA 7033

Le médialab développe une recherche de pointe qui exploite et interroge la place prise par le numérique dans

nos sociétés. Il regroupe des sociologues, des chercheurs en sciences sociales, des ingénieurs et des

designers. Le programme de recherche du médialab poursuit les objectifs suivants

Les principaux thèmes de recherche du médialab concernent (1) l'ordre et le désordre dans l'espace public

numérique, (2) les implications sociales, politiques et culturelles des technologies numériques et de l'IA, et (3)

les crises environnementales et sanitaires.

Le médialab conçoit des méthodologies innovantes, dans le but de décrire et de modéliser les processus

sociaux à partir des traces numériques (sites web, réseaux sociaux, plateformes, médias en ligne). Il

développe également des méthodes de recherche participative innovantes en combinant les sciences sociales

et la recherche en design.

CONTACTS

Président du comité de sélection : Jean-Philippe Cointet, Professeur de sociologie.

jeanphilippe.cointet@sciencespo.fr

Vice-président du comité de sélection : Sylvain Parasie, Professeur de sociologie, Directeur du médialab

sylvain.parasie@sciencespo.fr

Sciences Po est une institution d’enseignement supérieur et de recherche en sciences humaines et sociales. Sa communauté

scientifique permanente - 210 professeurs et chercheurs – est structurée en 12 entités solides et reconnues au plan international

(dont 5 unités mixtes avec le CNRS et 4 équipes d’accueil) et réparties en 5 départements disciplinaires.
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